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Idrettsmerkestatuetten

til Hakon Gas0
Det er sikkert nokre fa spreke
kollegaer som gjennom tidene
som har tatt statuetten. Alle

saman fortener dei bade merk-

semd og hyllest. Sa nar endeleg
ein gjer det i regi av bedrifts-
idrettslaget sa matte det mar-
kerast. Den 24. februar 1999

motest derfor styret i bedrifts-
idrettslaget og arbeidskollega-
er av Hakon Gaso for a markere

hendinga med blautkake og
anabolfri drikke. Sa er det

andre som har lyst pa godord
og blautkake, sa legg dykk i

trening og ta statuetten, sa sorgjer bedriftsidrettslaget
for festen. (Johan Sudmann)

Fagbrev i veg- og
anieggsfaget

Hektisk finpuss i
praktisk og teo-
retisk bruk av

niveleringsutstyr
pa aniegget i
Volda. Gunnar

Rovde (t.v.) sor-

ger for at kandi-
datene, her re-

presentert av

Jonny Morten Bakken og Oddbjorn Husoy fra Gurskoy,
far den siste briefingen for eksamen.

- Ska tru om ta bli

rett, undrer Jan
Fetter Bjordal fra
0rsta (t.v.) og Kjell
Fetter Knardal fra

Rovde.

I skrivende stund

vet undertegne-
de at elevene til

Gunnar har be-

statt sin eksa

men.

(Tore Andersen)

*

Ny traf ikk-
direktor
Tidlegare trafikksjef i
Oppland Bjorn Skoglund,
er kome pa plass som tra-
fikkdirektor. 53-aringen,
som har lang tid bak seg
i etaten og ikkje heller
er ukjent med etasjane
i «faderhuset» pa Helsfyr,
var i to ar leiar av tra-

fikktryggingskontoret i Vegdirektoratet.
- Ei av hovudoppgavene blir a fa trafikkavdelinga

til a fungefe best mogleg. Vi ma sja trafikant og kjore-
toy i samanheng, seier Bjorn Skoglund, som trur at
bakgrunnen og erfaringa ban har hausta fra vegkon-
tor-arbeid vil vere ei god ballast a ha med seg 1 arbei-
det som trafikkdirektor. (Foto; Statens vegvesen Oppland)

Etterutdanning
Statens vegvesen har lenge hatt eit samarbeide med bade
Norges teknisk-naturvitenskapelige universitet (NTNU) og
Norges landbrukshogskole (NLH). Tilbodet gjeld bade
halvarige hospiteringsopplegg og deltaking pa etterut-
danningskurs (EEU-kurs). Fersonalseksjonen og avdelings-
leiarane har no fatt fullstendig informasjon om tilbod,
stonadsordningar, kravtil innhald i soknaden m.a. for det
som skal skje i haustsemesteret. Er dette noko for deg, ma
du sende ein soknad til vegkontoret for 28. mai (NTNU
hospitering 25. juni og NLH hospitering 1. juni).

Det er svaert viktig at kompetansebehovet blir sett i
hove til dei oppgavene etaten star overfor. Du bor der
for ha ein dialog med din overordna for du sender sok
naden. Dette er eit prinsipp som og gjeld for mindre
opplaeringstiltak - dei bor vere tilradd av seksjonsleia-
ren din, som til sjuande og sist far rekninga.
(Johan Sudmann)

Vi gratulerer!
50 ar

Inger Muren Gronseth, Molde
Arne Leikanger, Alesund
Odd Palmer Berget, Molde
Odd Arne Halvorsen, Molde
Gudny Fagerhol, Hovdebygda

60 ar

14. mai 1

24. mai 19

29. juni 1999
21.juli 1999
30. juli 1999

Odd Vatne, Orsta 2. mai 1999

Magne Feder Evensen, Fiskabygd 12. mai 1999

Alf Eriing Hjelvik, Vagstranda 22. mai 1999

Aksel Mork, Hjelset 30. uni 1999

Kristian Tosse, Orskog 30. uni 1999

Palmar Hurlen, Alesund 30. uni 1999

Terje Haug, Molde 9. uli 1999

Trygve Magnor Karvatn, Alvundfjord 14. uli 1999

Terje Fettersen, Skodje 22. uli 1999

Gudmund Ersvik, Tommervag 23. uli 1999
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Kva for vegplanleggings-
kompetanse ska! vegkontoret ha?
Planleggingsoppgavene som Statens vegvesen i More og Romsdal skal loyse i tida
framover ser ut til a bli faerre, og det bar alt fort til reduksjon i bemanninga. I ein
silk situasjon kan det vere vanskeleg a oppretthalde eit allsidig og godt samansett
fagmiljo slik at ein er i stand til a gjere ein brukbar innsats som veg- og samfunns-
planleggjar. Det hastar derfor a fa avklart vegkontoret si framtidige rolle pa dette
omradet, og gjere del tilpassingar som dette krev dersom eit godt fagmiljo skal opp-
retthaldast.

For ein del ar sidan var vegplanlegging mykje enklare enn i dag. Heilt til fram pa 70-
talet vart blankett 80 brukt - ein blankett som inneheldt del fleste nodvendige
opplysningar om den planlagte vegen. Sjolv etter at linjeberekning og masseberek-
ning vart tekne i bruk, gjekk stordelen av planleggingstida med til a utarbeide del
tekniske vegplanane. Der loysinga var innlysande og grei a pavise i terrenget, som
for' ein god del gang/sykkelvegar, vart det utfort lite planlegging pa papiret.
Fagomradet vegplanlegging var rimeleg oversiktleg, og ein erfaren planleggjar var
i stand til a utarbeide del aktuelle planane. Dei konsekvensvurderingane som vart
gjort i tilknyting til vegplanane, var relativt enkle, men det vesentlege kom likevel
fram. Og slike vegplanar vart akseptert av samfunnet rundt oss. Framleis var det
mogleg for vegplanleggjarane a halde seg rimeleg oppdatert pa heile fagfeltet sitt.

Ved innforinga av plan- og bygningslova for vegplanlegging bar krava til konse-
kvensvurderingar auka, og omsynet til miljo, estetikk og landskap bar fort til ein ve-
sentleg auke i arbeidsomfanget. Slike sporsmal bar den vanlege vegplanleggjar bit-
til ikkje hatt tilstrekkelege kunnskapar om. I tillegg fo-
rer stadig auka bruk av databebandling til at det kan mmam
vere vanskeleg a vere beilt oppdatert ogsa pa dette
fagfeltet. Konsekvensen er at det a arbeide med veg- v
planlegging bar vorte stadig meir komplisert. Stadig I
fleire personar med ulik fagkompetanse ma delta for a ■
fa til ein god vegplan som kan passere gjennom dei uli-
ke bebandlingsinstansane utan for store innvendingar.
Fra a vere meir eit einmannsarbeid bar vegplanleg- ^
ginga - som ein viktig del av samfunnsplanlegginga -
utvikia seg til a bli eit teamarbeid, der ogsa andre eta-
tar og kommunen deltek beilt fra oppstart. W

Vegplanlegging kostar pengar. Derfor ma det vere
viktig a gjere vegplanlegginga akkurat god nok til at
dei rette avgjerdene kan bli tekne. Omverda kan krevje at det ma utforast supple-
rande utgreiingar sjolv om mange vil seie at dette er slosing med tid og pengar.
Konsekvensutgreiingane som no ofte ma gjerast for store prosjekt, kan fort kome til
a koste fleire millionar. For Vegvesenet kan dette fore til urimeleg hoge planleg-
gingskostnader pa enkeltprosjekt.

Vegutbygging bar alltid vore ein viktig del av samfunnsutviklinga, jf. m.a. om-
legging fra sjotransport til landtransport i fylket. For a kunne gjere dette i dag pa
ein fagleg tilfredsstillande mate er det nodvendig at det i planprosessen deltek per
sonar som representerer ulik fagkompetanse. Fagmiljoet blir saleis svaert viktig. For
a fa dette til, ma personane arbeide tett saman og ba eit dagleg fellesskap, for sa
man blir ein sterkare. Med den sterke reduksjonen i talet pa vegplanleggja'rar som
bar skjedd i lopet av kort tid pa vegkontoret, er vi naer ved at eit godt fagmiljo kan
bli odelagt.

I mange tilfelle kan ikkje eit vegkontor inneba all nodvendig kompetanse oq 1
slike tilfelle ma ein kjope tenestene. For a vite kva ein treng og for a vurdere kvali
teten av tenestene er det absolutt nodvendig at fagkunnskapen pa vegkontoret er
om lag som bos konsulenten.

Ein reduksjon i bemanning krev at ogsa organisasjonen blir endra. Organisa-
sjonsplanen som vart gjennomfort sommaren 1995 var basert pa andre foresetna-
der enn dei vi no opplever.

Trass i at den lonna Vegvesenet kan tilby er relativt lag, bar vegkontoret bittil
greidd a oppretthalde eit brukbart planleggingsteam. Ein av grunnane kan verrat
utfordringane bar vore store og oppglvene interessante. Sjolv om oppqavene no
ser ut til a bli faerre, bor det vel framleis vere eit mil at vegkontoret kan utfore qod
veg-og samfunnsplanlegging og vere ein sa attraktiv arbeidsplass at nye personar
finn det interessant i sokje jobb som planleggjar pa vegkontoret. Stadig faerre per
sonar vel i utdanne seg innan veg- og trafikkplanlegging, og dei mi Vegvesenet
Konkurrere om. Det etaten ikkje kan yte i lonn mi den ta igjen i ekstra interessant
og meiningsfullt arbeid.

Her er det mykje i gripe fatt i, og det hastar!

Svein Solbjorg - senioringenior
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Vegsjef Karl Melby (t.v.) og leder av den
kale Forslagsnemda, Kolbj0rn Engen,
errakte Leonhard Dahl velfortjent
•plom og blontster.

ubas og heisetirn i stalrorskonstruksjon
det best premierte og «Arets forslag

998» r More og Romsdal.

Tekst og foto: Wiggo Kanck

r

Det sa Leonhard Dahl til kollegaene
pa vegsentralen da Forslagsnemda
premierte han med beste lokale
forslag 1998. Prisen fikk han for
ferjekailosninga, «Brubas og heise-
tarn i stalr0rskonstruksjon».
- Selv om vi samarbeider godt

med det andre ferjefylket, Nord-
land, er det andre fylker som vil
konkurrere med oss om ferjekai-
bygging. Vi bar ikke aniedning til a
hvile oss. Skal vi ligge et hestehode
foran de andre fylkene, ma vi nod-
vendigvis ogsa ha de beste losning-
ene, Sa det er bare en ting a gjore;
sta pa videre, kunne prisvinneren

- Det har blitt mange, lange og
utviklende diskusjoner i verk-
stedvogna. Men det har da kom-
met noe fruktbart ut vare store

og sma arbeidsmoter bade ute

pa arbeidsplassen og pa verk-
stedgulvet. Men uten at dere
har satt ideene og losningene
ut i livet, hadde det blitt smMt
med premier. Takk alie sam-

men.

legge til etter a ha mottatt blom-
ster og diplom.

Forslagsordninga i Statens veg-
vesen More og Romsdal har de siste
arene vist en meget positiv utvik-
ling. Det er ikke mer enn to ar siden
at Forslagsnemda og vegsjefen ble
enige om a arbeide for at More og
Romsdal skulle bli arets forslagsfyl-
ke i 1999. I fjor var det bare et lite
«knepp» i fra a vinne. Av 310 for
slag, kom 39 fra More og Romsdal.
Men det var Hedmark med sine 36
forslag som ble «Arets forslagsfyl-
ke». Arsaken til den «glippen», var
at antall leverte forslag ble delt pa
antall tilsette i fylkene. Hedmark
har faerre tilsatte enn More og

Romsdal, og vant pa det!
~ Vi gir ikke opp. To ar pa rad

har vi vaert helt i naerheten av a av
ha arets «Petter Smart» i vare rek-
ker. Vi prover pa nytti Fortsetter
oppslutninga om forslagsordninga,
er det ikke umulig a vinne begge
prisene: «Petter Smart»-prisen og
«Arets forslagsfylke».

Sa langt i ar er det levert inn fle-
re forslag enn pa samme tid i fjor-
Utsiktene er de beste. Produksjons-
avdelinga, «utbygging» og «tra-
fikk» har vaert flinke til a levere for
slag. Men skal vi lykkes ma vi ogsa
ha med administrasjonsavdelinga.
Jeg kommer nok til a stresse de
ogsa litt fremover, kunne vegsjefen

uten gutta pi veg
sentralen hadde

nok fi av ideene

og losningene til

Leonhard Dahl

blitt satt ut I livet

John Amundsgird
(lite bllde) og Terje
Nordii, Fetter

Husby og Kare
Hansen er fire av

karene som

produserer

losningene og
sorger for at de
fungerer.

Si vinnerkake med ferjekalmotiv var en
av overraskelsene under markerlnga pi
vegsentralen.

love under overrekkelsen pa veg
sentralen.

Av de 39 forslagene som er
behandlet i forslagsnemda, har er
fern av forslagene Leonhard Dahl
leverte blitt premiert. Foruten vin-
nerforslaget, er han premiert for
forslagene; «Ferjekai i Stalrors-
konstruksjon», «Ferjekaibru med
ensidig heisesystem», «Heisetarn
kombinert med aggregathus for
ferjekaier med ensidig heise-
system» og «Egen iland- og om-
bordstigningsveg for passasjerer pa
SKS-ferjer med salong pa en side».

Den gjennomgaende dommen
fra det sentrale bedommelsesutval-
get har vaert at «l0sningene er
gode med bra estetikk» og at (dos-

ningene har redusert investerings-
konstnadene».

- Slikt er jo alltid hyggelig a fa
hore. Men, litt har det blitt i penge-
premier. Jeg har fatt 60 000 kroner
lokalt og 80 000 kroner sentralt.
- Det «flyter» mange gode ideer

og losninger omkring i etaten var -
ideer og losninger som ikke nar
frem til Forslagsnemda. Min opp-
fordring er, sitt ikke pa losningene
men send de inn. Det kan lonne
seg, Sa grublinga og tankevirksom-
heten sammen med karane pa veg
sentralen vil nok holde frem, sier
Leonhard Dahl.

I  sin hilsen viste vegsjef Karl
Melby mellom annet til at kystfyl-
kene star for hoveddelen av landets

samlede eksportverdi. For a na dit
kreves det bade oppfinnsomhet og
kreativitet, mente vegsjefen og dro
dermed forbindelsen direkte til for-
slagsvirksomheten da han sa:
- Kreativiteten og oppfinnsom-

heten har alltid veert stor langs kvs-
ten. Det har gjort at kysten star for
mesteparten av landets eksport. At
VI ogsa er pa topp innen forslags-
virksomheten i landet sett under
ett, understreker engasjementet og
kreativiteten som preger folket
langs kysten, sa Karl Melby og opp-
fordret til fortsatt kreativitet, enga-
sjement og oppslutning om for-
slagsarbeidet i More og Romsdal.
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Rapportering av
nestenulykker Ipnner seg
Pa Surnadal vegstasjon ble det 8.
mars markert at det l0nner seg a
rapportere nestenulykker. Og det
var Bjorn Heggset fra Surnadal som
ble trekt ut for 1998. Verneleder

Knut Olav Stokkeland innledet med

a understreke hvor viktig rapporte-
ringen er for a ivareta liv og helse i
det daglige arbeidet. Det ble ogsa
trekt paralleller mellom antall mel-
dinger og fravaer p.g.a. arbeids-
uhell. Kristiansund produksjonsom-
rade ligger klart 1 tet med flest mel-
dinger og lavest fravaer. Vi ma ikke
skjule at det bar skjedd en nesten-
ulykke, og at vi ved a registrere
hendelsen og foreta enkle omleg-
ginger av rutiner kan unnga at ska-
der skjer. Det viser seg at ogsa en-
treprenorene folger oss nar det
gjelder denne metoden for a fa
ned ulykkestallene. I 1998 hadde vi
87 U0nskede hendelser og 31 fra-
vaersdager p.g.a. arbeidsskader.
Dette er en reduksjon pa 120 dager
i forhold til 1997. Vi starter forsik-

tig i 1999 med 6 meldte nestenulyk
ker i skrivende stund. Malet er a fa

ned sykefravaeret til 4 % i 1999.
Vegsjef Karl Melby foretok den

hoytidelige overrekkelsen av diplom,
som takk for at Bjorn Heggset
engasjerer seg i HMS arbeidet

og tar nestenulykker pa alvor.
Vegsjefen understreket hvor viktig
det er a glede seg over det positive,
og uttrykker ogsa glede over at
sykefravaeret gar ned og at tallet
pa innkomne forslag til forslags-
nemnda er i ferd med a passere
1998-nivaet.

Mens kaffen ble servert og pra-
ten gikk livlig rundt bordet, fikk
Bjorn Heggset overrakt en gave av
verneleder Knut Olav Stokkeland -

en fiskestang med snelle. Og som
den friluftsmann Bjorn er, vil nok
gaven bli flittig brukt.
(Tore Andersen)

Svaeringer pa vegen

BHUVOU.

m

Omsynet til naeringslivet er arsaka
til at vegdirektoren vil gjere fram-
legg om a auke maksimalt tillatt
lengde pa vogntog til 25,25 m pa
store delar av det norske vegnettet
(tommertransporten har 22 m).
Maksimal vognlengde i Noreg i dag
er 18,75, det same som er vanleg i
EU, med unntak av Sverige og
Finland som har lik vognlengde
med framlegget til vegdirektoren.

- Norsk naeringsliv har ei ulempe
med avstanden til dei store mark-
nadene i Europa. Transportkost-
nadene er hoge samanlikna med
andre land. Da ma vi gjere kva vi
kan for a betre naeringslivet sine
konkurransetilhove, seier vegdirek-
tor Olav Softeland.

(Wiggo Kanck-foto: PerTormod Nilsen)

"Veien er malet"

Kunstnaren Hagbart Sollos drog
det lengste straet i konkurransen
om a fa lage minnesmerket som
skal reisast pa toppen av riksveg
63, Trollstigen, i More og Romsdal.
Vinnerutkastet, «Vegen er malet»,
er eit fem meter hogt monument i
ei konkav og vridd form. Bak pro-
sjektet, som vil vere ein del av 2000
ars-markeringa i fylket, star Statens
vegvesen More og Romsdal, More
og Romsdal fylkeskommune,
Rauma kommune og Nordal kom-
mune. Det var i samband med utar-
beidinga av «Bevaringsplan for
Trollstigen» at tanken om minnes
merket blei fodt.

- Eit minnesmerke pa toppen av
eit av dei fremste turistmala i lao-
det, vil ikkje berre vere ein heider
til vegarbeidaren og eit symbol pa
stor vegbyggingskunst, men vil og
peike pa ein viktig del av vegsoga i
More og Romsdal. Hagbart Sollos
sin figur symboliserer det positive
vi var ute etter. I innbydinga til
konkurransen peikte vi pi tre ho-
vudutfordringar; lang politisk inn-
sats, den seige viljen, innsiktsfuH
ingeniorkunst og vegbyggings
kunst. Vinnerutkastet straler vilje,
stryke og maskulin kraft, seier pro-
sjektleiar Geirmund Nordal ved
vegkontoret i More og Romsdal.
Minnesmerket vil totalt koste mel
lom 500 000 og 600 000 kroner, og
vil verte avduka i slutten av august
i ar 2000. (Wiggo Kanck)
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Besok hos Stalgrossisten i Alesund
I  desember var bru- og ferjekai-
seksjonen pa besok hos Stalgrossist
en AS i Alesund. Dette firmaet bar
spesialisert seg pa maskinstyrte
benker for kapping og boying av
armering. De leverer en stor del av

den armeringen Vegvesenet broker
i bruer og kaier og er blant landets
fremste nar det gjelder a benytte
nye maskiner. Denne maskinen bar

erstattet mange av de manuelle
boyebenkene rundt omkring pa

byggeplassene. Pa bildet ser vi Per
Age Brevik (t.v.) og Per Austnes som
blir innvidd i maskinens bemmelig-
beter av en representant fra
Stalgrossisten AS. (Jom Arve Hasselo)

Vinterfarts-
grenser-
det virker det!
Brusdalen pa E39/E136 mot - el-
ler fra Alesund alt etter bvilken
veg nesen peker - er en av pro-
vestrekningene med vinterfarts-
grense i landet. Fartsreduksjon-
en i proveperioden var 10 km -
80 km i 90-sona og 70 km i 80-
sona. Konklusjonen etter en
vinter med redusert fart er at
ordninga virker, stort sett.
Malingene fra Brusdalen viser at
farta ble redusert med ben-
boldsvis 11 og 6 km. Den gjen-
nomsnittlige bastigbeten med
vinterfartsgrense var 86 km.
Snittfarta for vinterfartsgrense-
ne kom, var pa samme strekning
97 km/t.
(Wiggo Kanck)

Lavere fart - tryggere ferdsel

Fartsgrensa pa store deler av det
norske vegnettet kan bli senka fra
80 til 70 km/t. Dette er et av mange
tiltak som vurderes for a redusere
tallet pa drepte i trafikken. Andre
«upopulaere» tiltak, som kan bli
iverksatt, er okt kontrollinnsats
med mer politi og trafikktilsyn pa
vegene, flere radarkontroller, flere
fotobokser, storre fartsboter og
ikke minst okt informasjonsinnsats.

- Vi kan ikke akseptere at mer enn
300 mennesker blir drept i trafik
ken i^ Norge bvert ar. Vi bar et an-
svar a ivareta, og vi ma intensivere
kampen mot trafikkulykkene, sier
vegdirektor Olav Softeland.

(Wiggo Kanck - foto: Reidun Overland)

70
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Statens vegvesen More

eg Romsdal har siden

asfaltsesongen 1996

produsert asfalt etter

prinsippet varm gjenbruk

i forbindelse med asfalte-

ring av riks- og fylkes-

veger. Produksjonen skjer

ved Vegvesenets stasjone-

re asfaltverk i Geitvika,

Austefjorden i Volda

kommune.

Tekst: Gunnar Flemmen

Asfaltverket er et trommelblande-

verk av typen Ermont TSM 21 og
har en produksjonskapasitet pa 180
til 250 tonn pr. time. Oppgravde el-
ler freste asfaltmasser er et hoyver-
dig materiale og derfor en ressurs
det er viktig a finne metoder for til
gjenbruk i nye asfaltdekker. Dette
sammen med at det om kort tid

forventes a komme miljoavgifter i
storrelsesorden kr 300,- pr. tonn for
deponering av slike masser, gjor at
gjenbruk av asfaltmasser er et prio-
ritert satsingsomrade ved Statens
vegvesen More og Romsdal.
Lagring av asfaltmasser utover ett
ar vil bli a betrakte som depone
ring.

Etter noen ars forsok med kald

gjenbruk av freste asfaltmasser, ble
det i 1995 bestemt a bygge om

Vegvesenets varmblandeverk for
asfalt i fylket, for at man fra
sesongen 1996 kunne starte pro-
duksjon av asfalt etter prinsippet
varm gjenbruk. Grunnen til satsing
pa varm gjenbruk framfor kald
gjenbruk er konkurransedyktige

produksjonspriser samt gjennom
de muligheter en her har for kvali-
tetsstyring og a kunne oppna kvali-
teter tilsvarende en konvensjonell
varm asfalt.

Arlig kvantum pa freste asfalt
masser ved reasfaltering ved
Statens vegvesen More og Romsdal
har de senere ar ligget pa 7 000 til
10 000 tonn. Kvantumet er okende.
Oppgravde asfaltflak er begrenset
da vi normalt freser ned asfaltdek-
kene for oppgraving.

Det som hindrer eller reduserer

interessen for gjenbruk av asfalt
masser er hoye handterings- og
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77/ venstre:

AsfaltverketiGeitvika wedmatesiioen for
gjenbruksmasser nsermest til venstre.
(Foto: Gunnar Flemmen)

Til hagre:
Vedlikeholdsarbeid av knuseverket i
Geitvika. Fra venstre Helge Brautaset, Jade
Ervik og Sigurd Lofoll. (Foto: Hild Nordal)

g a$fall
transportkostnader, og saledes ofte
darlig totalokonomi ved gjenbruk. I
og med at de fleste asfaltparseller i
More og Romsdal ligger naer kys-
ten, gir dette muligheter for rime-
lig bMfrakt av asfaltmasser til og
fra asfaltverket. I noen grad skjer til-
bakeforingen av freste asfaltmasser
som returlast etter transport av mas
ser fra asfaltverket. Det bender at
denne transportorganiseringen av
fresemassertil kai for utskiping ogsa
reduserer fresekostnadene, da av-
standen til alternativ masselager
ofte kan vaere lengre. Dette samlet
gjor at gjenbruk av asfaltmasser ved
Statens vegvesen More og Romsdal
har okonomiske gevinster ved siden
av de miljomessige fordeler.

Varmprodusert asfalt tilsatt fres
te asfaltmasser (gjenbruksmasser),
har til na vaert nyttet i baerelag
(Ag/Ap) samt i slitelag (Ma/Agb) pa

veger med AdT inntil 3 000. Ved
produksjonen har det vaert tilsatt
20 % gjenbruksmasser. For baerelag
har en i kommende sesong planer a
oke andelen av gjenbruksmasser til
25-30 %. Produksjonen skjer forov-
rig etter spesifikasjonene i hand-
bok 018 Vegbygging for de for-
skjellige asfalttyper.

Selv om de oppfreste asfaltmas-
sene kan variere noe bade i finstof-

finnhold i tilslag og i innhold av
bindemiddel, er erfaringene jevne
produksjonsresultater ved asfalt
verket ogsa ved tilsetting av gjen
bruksmasser. Gjenbruksmassene
sjekkes kontinuerlig for bruk, og
sammenholdes med utarbeidede

resepter. Mindre justeringer pa
resepter kan vaere nodvendig
undervegs i sesongen avhengig av
hviike massetyper som kommer inn
til lager, spesielt gjelder dette for-
holdet til bindemiddelinnhold i
gjenbruksmassene. Vart bruksom-
rade for asfalt tilsatt gjenbruksmas
ser er veger med tilsvarende eller
lavere krav til steinkvalitet i tilslag
enn det som er steinkvaliteten i de
asfaltdekker som freses. Sa langt
har vi ingen dokumentasjon pa for-
skjell pa levetid for asfaltdekker
med og uten gjenbruksmasser.

Ved bruk av gammel asfalt i ny
produksjon kan verksprisene pa
nye masser, pa grunn av verdien i
massene (tilslag/bindemiddeiinn-

hold), reduseres med 8 til 10 kroner
pr. tonn i forhold til produksjons-
kostnader ved 100 % nytt tilslag og
bindemiddel. Med en produksjon
tilsatt gjenbruk pa 50 000 tonn,
som vil vaere et normalar ved asfalt

verket, gir dette innsparinger pa
400 000 til 500 000 kroner pr. ar. I
tillegg kommer de miljomessige
gevinster og senere sparte framtidi-
ge miljoavgifter ved deponering av
asfaltmasser.

Offentlige etater og entrepre-
norer graver i arenes lop opp store
mengder asfaltflak. Dette er masser
som til na er blitt deponert pa for-
skjellige avfallsplasser eller fylling-
er. Ved et samarbeid med andre of
fentlige myndigheter bor det i vart
fylke ligge godt til rette for
Vegvesenet a gjenvinne dette «av-
fallet» til hoyverdige asfaltmasser.
Til na har vi gjort avtaler med kom-
muner og kaieiere om midlertidig
lagring (mellomlager) naer aktuelle
utskipingssteder for videre frakt til
vart asfaltverk i Geitvika.

Gunstige transport- og handte-
ringskostnader for freste asfaltmas
ser tilbake til verk, og med dette
rimelig produksjon, samt hoy kvali-
tet pa nyproduserte masser, gjor at
varm gjenbruk av asfaltmasser
inntil videre vil bli prioritert i vart
fylke framfor kald gjenbruk av
fresemasser.
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Prosjektleder Halgeir Brudeseth og
prosjektmedarbeider Joseph K. Mwitta

skal lose Sykklvsbrua vel i havn.

- Sykkylvsbrua er
spesiell pa sa mange
mater. Jeg kunne ha

ramset opp en hel

rekke punkt for a

understreke det pa
mange vis saeregne

prosjektet. Men jeg
tror jeg noyer meg
med a fortelie at

ingen bru i landet vii

fa sa mange paeier
som Sykkylvsbrua
nar bun star ferdig,
sa vidt jeg vet.

/
,UL__ ^ liiTmriM
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En av kjempelekterne som skal pele 6 kilometer stilrpr.

Sykkylvsbrua - en iekker sak!
Tekst; Wiggo Kanck

Foto: Reidun 0verland

Det sier prosjektleder Halgeir
Brudeseth, mens han ettertenkt-
somt skuer ut av vinduet pa an-
leggskontoret 1 3. etasje 1 en av
bygningene til mobelgiganten
Ekornes - over fjorden der «hun»
med sine lange, slanke former om
ikke alt for lang tid skal strekke seg
ut til glede for alle som skal bruke
henne.

For na er arbeidet pa Sykkylvs
brua i full gang. Pa andre sida av
Sykkylvsfjorden, pa Ikornnes - der
«Stressless-f0daren» Ekornes er i

gang med en ny, stor produksjons-
utvidelse, kan han og prosjektmed
arbeider Joseph K. Mwitta konstan-
tere at det miljotilpassede land-
karet raskt skyter i vaeret. Det
sorger fagfolkene til entrepreno-
ren Selmer ASA for.

Og brua - eller rettere tverrfor-
bindelsen mellom Vik og Ikornnes i
Sykkylven kommune - skal sta fer-
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dig i desember neste ar. 2000 ars
presangen kommunens innbyggere
bevilger seg selv, bar den nette pris-
lapp pa 144 millioner kroner. Men
sa vil da presangen ogsa korte inn
lengda mellom kommunesenteret
og en av de viktigste arbeidsplasse-
ne i distriktet med 12,5 km. Det var

den positive sida. Men som sunn-
moringen flest, ser ogsa sykkylving-
en de mange mulighetene brua vil
gi, og skyver glatt unna de negative
kosekvensene. Den ene er kostan-

dene. Omiag 95 % av kostnadene
finansieres ved bompenger. Selv
bar sykkylvingen lagt 26 millioner
kroner inn i potten som aksjekapi-
tal i bruselskapet. De resterende 10
millioner kroner kommer som til-
skudd fra More og Romsdal fylkes-
kommune. Bompengeperioden er
satt til 15 ar. Uten a vaere for uaer-
bodig i forhold til noen, bar jo det
store lokale engasjement naermest
fritatt staten, dermed sentrale poli-
tikere, vegfolk og deparmenet for
«pengesl0sing». Dermed fikk ogsa

tidligere samferdselsminister et fane-
prosjekt for lokal engasjement og
ansvar - og slik et eksempel at for-
bindelser kan bygges uten a rope
pa penger fra «Zareptas krukke».
- Vi var nodt til a redusere stan-

daren for at pengene skulle strekke
til- Men reduksjonen gar ikke ut-
over sikkerhet eller pa ting som
trafikanen vil merke, legger Halgeir
Brudeseth til.

De mer merkbare, naerliggende
og lydhore, negative virkningene,
som vil prege tettstedet i tida fram-
over, vil vaere stoy fra pelinga og
bearbeidinga avstal og betong, be-
grensinger for sjofarende, ekstra
trafikkbelastning pa riks- og fylkes-
vegnettet og risiko for skade pa
naboeiendommertil prosjektet.
~ Sa du bar forberedt folket i

kommunen pa bade ulempen med
bompenger nar brua star ferdig, og
e mer lydhore og miljomessige

negative konsekvensene som fol-
ger i manedene fremover?
- Vi bar hele tida hatt godt for-

Nir forskalinga rives pS Vik, avdekkes en
estetisk og godt miljptilpasset riktig
brupilar seg.

hold til styret i Sykkylvbrua A/S, til
brukerne og naboene. Oppmotet
til orienteringsmotet omkring pro
sjektet var over all forventning.
Samarbeidet med lokalmedia, regi-
onsavisa og fylkesdekkende NRK
bar vaert godt hele tiden. I et pro
sjektet av denne typen, er apenhet,
samarbeid med alle parter og god
informasjon plattforma for at vi i
ettertid skal kunne hevde at
prosjektet ble gjennomfort pa en
vellykket mate og slik vi hadde
planlagt det. Jeg tror nok de langt
fleste i omrade er forberedt pa noe
stoy og brak i byggeperioden, sier
Halgeir Brudeseth.

Selmer ASA, som pa topp vil ha
en styrke pa mellom 50 og 60 mann
fra hele landet, forbereder en noe
spesiell «Norgesrekord» - i peling.
To store kjempelektere skal i lopet
av sommeren ha «dunket» 6 kilo
meter med stalror fast pa havets
bunn. Nar vi legger til at hvert stal
ror kan vaere opp til 55 meter langt,
er det ikke vanskelig a tenke at det
ma bli alvorlig mange «dunk»
sykkylvingen far inn pa tromme-
hinna i tida som kommer.
- Pelinga er den store utfordringa.
Jeg er spent pa bunnforholdene.
Det kan bli brak fra kl. 06.00 til kl.
22.00 pa hverdager og fra kl. 08.00
til kl.18.00 pa lordager.

I mens pagar forskalingsarbei-
aet pa landkaret for fulit pa
Ikornnes. Nar forskalinga rives, av
dekkes en estetisk og miljotilpasset
betongklosse seg naermest veg-i-
vegg med publikumstrefferen til

Vi bar registrert sprekkene i
bygningene, forteller Halgeir Brudeseth.

«Stressless-fabrikken». Og nettopp
hensynet til terrenget, naturen og
naboene er det lagt stor vekt pa
nar losningene og byggemetoder
ble valgt.

Hele vegprosjektet er 1,3 km.
Av dette utgjor Sykkylvsbrua 860
meter. Brua blir ei sakalt betong-
kassebru, bygd som ei betongbru
med spennarmert kasse. Seillopet
bhr 50 meter bredt, mens hoyda
blir 16 meter over hoyvann. Gang-
og sykkelbanen pa brua blir adskilt
med rekkverk.

- Na er vi i rute. Samarbeidet
med entreprenor, bruselskap, an
dre berorte parter og interessenter
er godt. Prosjektet bar ogsa stor lo
kal oppslutning. De to arene vi skal
vaere her, tror jeg vil gar fort, sier
Halgeir Brudeseth, en av to vegve-
senansatte pa veg- og bruanlegget.

Forbindelsen blir en Iekker sak!
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dom!
Prosjektmedarbeider (kontrollingenior)
Joseph K. Mwitta, forteller am
spennende og utfordrende oppgaver.

9

- Sykklyvsbrua blir en god ballast a ha med meg videre. Jeg har bygd
bru pa papiret tidligere, men aldri pa skikkelig vis, sier prosjektmedar
beider Joseph K. Mwitta.

Tekst: Wiggo Kanck

Foto: Reidun 0verland

Jobben - hvor ban for brukt sin ing-
eniorkompetanse er den forste 36
aringen fra Tanazania har, etter
fuilforte ingeniorstudier i Bulgaria
og Sverige. Sivilingenioren, bosatt
og etablert i Vestlandshovdstaden
Bergen, forteller at ban pa kort tid
bar funnet seg til rette mellom fjor-
der og fjell pa Sunnmore.

- Halgeir og jeg bar funnet to-
nen. Samarbeidet med Selmer ASA

gar veldig bra. Vi bar fine kontor-
lokaler, stresslesser i skinn til dispo-
sisjon pa kontoret, gode mote-
lokaler, fin utsikt fra kontorvindu-
et, godt utstyr og en kjempefin
leiligbet vi deler pa.

Kontrollfunksjonen, ba lopende
kontroll med utforelsen av arme-

ring- og betongsarbeidet pa brua,
kontakt med Selmer sin bygge-

ledelse og ellers ordinaere kontroll-
oppgaver er 1 bovedsak mitt
ansvarsomrade.

- Arbeidet er interessant, og
ikke minst far jeg bruke kunnska-
pen min. Her er tingene virkelig.
Jobben er spennende og utviklen-
de. Ingen tvil om det, sier Joseph K.
Mwitta.
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Som kjent har vanleg

strosand svaert kort

verknad der trafikken er

hog. Vi har hevda at
effekten av sanden er

borte nar 100 bilar har

passert. Friksjons-
malingar i samband

med prosjektet
«Friksjonsforbetrande

tiltak» viser at verkna-

den av sanden ofte er

borte etter 30-50 bilar.

Der trafikken er hog har

Vegvesenet matte bruke

salt for a fa tilfredsstil-

lande friksjon.

Positiv

erfaring
med bruk

av varm

sand

Tekst: Ivar Hoi Foto: Wiggo Kanck

Forskning og utvikling dei siste ara
har stort sett gatt pa utvikling av
metodar for stroing med salt (tort
salt, befukta salt, saltloysing, CMA,
slurry etc.). Ettersom storparten av
vegnettet vert strodd med sand, ma
det vere rett a sjS pa korleis/om vi
kan oppn^ betre effekt av sanden.
Vi har lenge visst at varm sand
iSg/festa seg betre til vegbanen
enn den kalde sanden, men ingen
kunne seie noko sikkert cm kor

mykje lengre sanden lag pa vegba
nen eller cm sandmengda kunne
reduserast.

I vintersesongen 1998/99 harfyl-
ket vart saman med Oppland fylke
teke del i eit forsknings- og utvik-
lingsprosjekt med sikte pa a kunne
dokumentere effekten av varm
sand. I fylket vart har sanden vore
oppvarma til 180 grader med ein
dieselbrennar. Metoden er opprin-
neleg utvikia i Sverige og vert kalla
«Hottstone». I Oppland vert sanden
tilfort oppvarma vatn, denne meto
den vert kalla «Friction Maker».
Erfaringane til no viser at varm
sand forlenger verknadstida
vesentleg. Dei oppvarma sandkor-
na tiner eit stykke ned i isen for dei
frys fast. Sandkorna vert festa til
isen/snoen omiag som piggane pa
dekka eller sanden pa eit sand-
papir.

Forsok syner at ved omlag minus
7 grader er effekten av oppvarma
sand bortimot uendra etter at 500
bi ar har passert. Sjolv etter 2 000
"lar har sanden framleis god

ettekt. Som venta avtek effekten av
varm sand etter kvart som tempera-

turen pa vegbanen stig. SINTEF skal
ta hand om malingane og fram-
skaffe nodvendig dokumentasjon.

Oppvarmingstida med «l-lott-
stone» har vist seg a verte mykje
lengre enn forventa. Leverandoren
av utstyret forespeila oss at det ville
ta 20-30 minutt a varme opp eit
lass strosand. Erfaringar viser at
oppvarmingstida i praksis vert opp
mot 5 timar. Dette kan sjolvsagt
ikkje aksepterast. Ein mogeleg
arsak kan vere at oppvarmingskas-
setten var er bygd i rustfritt stal.
Denne kan ha andre varmeleiings-
eigenskapar enn prototypen i
Sverige. VI har og hatt andre vans-
kar med var «Hottstone». Opp-
lendingane har hatt vesentleg min-
dre problem med utstyret sitt.
Oppvarmingsutstyret som vart valt
a prove ut i fylket vart har - i alle
■fall ikkje enno - svart til forvent-
ningane. At det kan ta tid i utvikle
utstyr/metodar er noko den som
deltek i forskning og utvikling ml
ta hogde for. Det som er viktig no
er I kunne dokumentere kva verk
nad varm sand har. Vidare utvikling
av metodar/utstyr vil kome seinare.
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Hvit midtlinjeoppmerking i ar 2000
Samferdselsdepartementet har
sluttet seg til de faglige vurdering-
ene som Vegdirektoratet la til
grunn for en overgang fra gul til
hvit midtlinjeoppmerking i Norge.
Endringene vil ga over en toars-
periode, med oppstart i ar 2000. For
a lette overgangen startet vi her i
fylket allerede i fjor med en gradvis
tilpasning for en eventuell over-
gang til helhvit oppmerking. Det
lavtrafikkerte vegnettet som ble
malt siste sesong (ca. 1/3 av veger
med midtlinje), vil i ar bli vurdert
markert kun med ei god former-
king i kombinasjon med midler-

tidige vegbanereflektorer. Veg
direktoratet vil komme tilbake med

anbefalinger om hvordan dette
kan gjores. I tillegg vil det orien-
teres om hvordan det kan skiltes

nar midtlinje mangier. Pa veger
med nylagt asfalt og ved repara-
sjon av eksisterende midtlinjemer-
king vil det pa stamveger og ovrige
viktige veger bli lagt sprayplast-
oppmerking sa tynt som mulig (ned
til ca. 0,6 mm). For merkesesongen
1999 vil innsatsen pa kantlinje-
oppmerkingen bli prioritert.

(Odd Arne Rod - foto: Per Tormod Nilsen)

Nar kjem ny Skodjebru?
Ordforar Ole Stokke og seksjons-
leiar Anders Moen kunne for paske
presentere planane for ny
Skodjebru og ny veg mellom
Digernesskiftet og Stette. Ei ny bru
over Skodjestraumen, som skal er-
statte gamalbrua fra 1922, og opp-

I

rusting av riksveg 661 mellom
Digernesskiftet og Straumen vil
koste ein stad mellom 150 og 175
millionar kroner. Kva for bruloy-
sing, som til slutt vert valt, er
ikkje avgjort. Men det er avgjort at
linene i den gamie brua skal over-

forast til den nye. Det
som og er klart er at den
nye brua vert bygd i stal.
Av bruforslaga som vart
vurdert star ein att med
to - ei bru med «overlig-
gjande» bue og ei med
«underliggjande» bue.
Men nar brua vert bygd
og vegen mellom Diger
nesskiftet og Straumen
ligg ferdig veit ingen no
- av den enkle grunn at
pengane ikkje finst,
enno. (Wlggo Kanck)

«Me skal riu
Nordsundbru

Ja vel, fekk vi ikkje byggje brua,
skal vi heilt sikkert rive ho.

Omiag slike tankar kan vi, i fri
fantasi, innbille oss at leiinga i
EEG-Henriksen A/S gjekk med da
det vart klart at den gamIe Nord-
sundbrua i Kristiansund skulle ri-

vast ned. Og som tenkt sa gjort,
EEG-Henriksen A/S fekk sin visjon
oppfylt.

Fra spok til alvor; rett nok
leverte entreprenoren anbod pa
brubygginga tidleg pa -30 talet
og pa brurivinga I januar 1999,
men som dykk no skjonar fekk
del no ein gong berre den eine
oppgava - rivinga. Arbeidet er
godt i gang, og innan 1. Septem
ber vert det lova at brua skal
vere borte. Men minnene vil leve
vidare, del. Stilet frS brua vert
frakta til Mo i Rana gjort om til
spikar, medan betongkonstruk-
sjonane skal nyttast til havne-
fyliing i Kristiansund- Der brupil-
larane ein gong sto, vert det
brupark. (VVIggo Kanck)
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Nikka ballen nordover
Laerkula gjekk i riktig bane fra ein
ihuga Bodo/Glimt-patriot til ein an-
nan. Dermed spelte vegsjef Karl
Melby i gang regionsmotet i HMS-
region Nord samstundes som ban
sendte ballen nordover med Jan
Arne Danielsen til neste arrangor,
Statens vegvesen Nordland. Som
lesarane kanskje alt bar oppfatta,
var forste dag av regionsmotet lagt
til Molde stadion, og det dagen for
arets forste beimekamp.

Det var elles eit tettpakka pro
gram arrangoren badde lagt opp
til. Pa konto for fagleg aktivitet
vart saerleg temaet, «Narkotika og
piller, misbruk pa arbeidsplassen».

bade tankevekkjande og urovek-
kjande. Innsynet Arnold Vik fra
Romsdal Politikammer gav mote-
deltakarane var skremmande.
Middag og omvising i fiskevaeret
Bud pa Romsdalskysten om kvelden
vart ei stor oppleving for motedel-
takarane. Andre dags tema dreidde
seg mykje om forskrifter og regel-
verk. Dei spesielt interesserte (vi av-
slorer at det var bodovaeringane)
forlengte dagen med a oververe eit
mote mellom bla/kvitt og gul/svart.
For ordens skuld, Molde slo Bodo/
Glimt 2-1. Og ballen nordlendinga-
ne fekk med seg var signert av
Moldespelarane. (Wiggo Kanck)

I samferdsia
sitt teikn

«Ve9ve|0nguie» vegkante^^?^
Rett for Veg og Virke gikk i trykken mottok vi
dette bildet — tatt 23. april pi Smola. Der er «vir-
onna» godt i gang og besteboven i full blomst,
- Det er ingen sensasjon at besteboven blomstrer
pi denne tiden, men det er sjelden det er si
mange som i ir. Vegkantene er «vegvesen9ule»
si langt oyet ser, kan Per Ellevsoy ved Smola veg-
stasjon fortelle. Pi bildet ser vi Edvard Myrvoll i
det ban samler inn broytestikkene.
(Reidun Overland - foto; Per Ellevsoy)

Vi star fore nye vegbelger i sam
ferdsia sitt teikn. Bade tunnel- og
vegopninga i Volda og vegopninga/
bomstasjonrivinga — «Den glemte
veg» og Atlanterbavsvegen - pa
riksveg 64 vert markert pa skikke-
leg vis.

Laurdag 19. juni vert Rotset-
borntunnelen opna med «brask og
bram» bade pa Voldasida og av fol-
ket langs Austefjorden. Det lokale
engasjementet er stort, og fra vel-
informert bald vert det lova mykje
«rart» opningsdagen.

Markeringa av slutten pa «Den
glemte veg» og rivinga av bomsta-
sjonen pa Atlanterbavsvegen vil
skje i trafikktryggleiken sitt teikn.
Her vert markeringa vinkia inn mot
ungdom og fart. Sjolvsagt vert det
konkurransar, gratis matservering
og mykje bygge for dei som legg
turen til «fugletitterplassen» og
bomstasjonen pa Atlanterbavs
vegen 26. juni.

Vel mott pa begge staderl
(Wiggo Kanck - arklvfoto)

Jubilanter i Norsk Arbeidsmandsforbund
25 Ar
Henry Vatne, Volda og 0rsta vegklubb
Reidar Myklebust, Volda og 0rsta vegklubb
Arnstein Heiilevang, Aro veg- og verkstedkliubb
J.an Daniel Raket, Aufe vegiklu bb
Sigurd fodail, Aure vegkluibb
Mans Nesset, Nesset vegklubb
Lars SandineSi Nesset vegkluibb
Eivind foven, Nesset vegkluibb
Per Natvik, Skodije vegklubb
Inge Lundi, Storfjibird vegklybb

Arnfinn AInes, Storfjord' vegklubb
fetter Viikene, Storfjord vegklubb

Ibr
0yvind HIihjem, Skodje vegkluibb
^istian Ellevset, Surnadal vegklubb
Magnar Moen, Suirnadail vegklubb
Karl Rovik, Sunndal og Tingvoll vegklubb
Robert Bergum, Tresfjord og omegn vegklubb
Helge Bjermeland, Tresfjord og omegn vegklubb
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Returadresse:

Statens vegvesen
More og Romsdal
Fylkeshuset
6404 Molde
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